
     

 
Zápis ze zasedání Komise pro výživu kojenců a malých dětí 

ze dne 30. května 2023  

Místo a čas konání: Ministerstvo zdravotnictví, Palackého nám. 375, Praha.10:00-11:30 

Přítomné členky a členové:  

Jméno a příjmení 

člena/ členky 
Instituce  Střet zájmů 

Holomčík Radek  Ministerstvo zemědělství  NE 

Hradecká Lucie  Odbor rovnosti žen a mužů Úřadu vlády ČR  NE 

Hrdličková Kristýna  Národní ústav duševního zdraví  NE 

Jirásková Vlasta  Laktační poradkyně, nezávislá odbornice  NE 

Jírová Jitka  Ústav zdravotnických informací a statistiky  NE 

Koczó Pavel  Ministerstvo průmyslu a obchodu  NE 

Königsmarková Ivana  Unie porodních asistentek, z. s.  NE 

Kudlová Eva  Hygienička, nezávislá odbornice  NE 

Linková Kateřina  Ministerstvo práce a sociálních věcí  NE 

Luhanová Lenka  Státní zdravotní ústav  NE 

Menšíková Milada  Ministerstvo zdravotnictví (OZP)  NE 

Němečková Jana  Česká asociace dul z. s.  NE 

Pavlíková Markéta  Biostatistička, nezávislá odbornice  NE 

Pavlovic Josef (předseda)  Ministerstvo zdravotnictví (NAM)  NE 

Pešková Zdeňka  Ministerstvo zdravotnictví (OLZP)  NE 

Plšková Ludmila  Svaz zdravotních pojišťoven ČR, z. s.  NE 



Poloková Andrea  Mamila, o. z.  NE 

Slavíková Silvie  Ministerstvo zdravotnictví (OVZ)  NE 

Šturma Jan  WHO Country Office Czech Republic  NE 

 

 

    



  Omluvené členky a členové:  

 

Jméno a příjmení 
člena/ členky 

Instituce  Střet zájmů 

Kredbová Andrea  SpoKojení, z. s.  NE 

Macková Barbora  Státní zdravotní ústav  NE 

Matějovská Iveta  Ministerstvo zdravotnictví (CAU)  NE 

Romanová Jana  Česká asociace sester, z. s.  NE 

Selinger Eliška  WHO Country Office Czech 

Republic  

NE 

Topinková Michaela  Přirozené kojení  NE 

 

 

Hosté/hostky:  
 
 

Jméno a příjmení 
hosta/ hostky 

Instituce  Střet zájmů 

Majerčíková Aneta  Ministerstvo zdravotnictví (NAM)  NE 

 

 

Za sekretariát Komise pro výživu kojenců a malých dětí: V. Hažlinská  
  



 

Program jednání Komise pro výživu kojenců a malých dětí  
dne 30. května 

1. Úvod, zahájení jednání a schválení programu  předseda Komise 

2. Informace o odmítnutí odborných společností se střetem 
zájmů účastnit se jednání Komise v roli hostů  

předseda Komise 

 3. Informace o činnosti Pracovní skupiny k implementaci Baby-
friendly Hospital Initiative  

L. Hradecká 

 4. Data o kojení z porodnic J. Jírová 

5. Analýza trhu s komerční dětskou výživou A. Majerčíková 

 6. Návrh změny gesce a vytvoření pracovní skupiny k úkolu 4.6.9 
ze Strategie rovnosti žen a mužů na léta 2021-2030: Omezit 
nevhodnou propagaci náhrad mateřského mléka, lahví a šidítek 
na veřejnosti, mezi zdravotníky a zdravotnicemi   

S. Slavíková 

7. Aktuální stav novely zákona o regulaci reklamy   P. Koczó 

8. Minimální požadavky vzdělávacího programu certifikovanému 
kurzu Laktačního poradenství  

L. Hradecká 

 9. Různé  členky a členové Komise 

 

 

  1. Úvod, zahájení jednání, schválení programu  

Jednání zahájil a vedl předseda J. Pavlovic. Přivítal přítomné a spolu s V. Hažlinskou provedl kontrolu 

usnášeníschopnosti Komise a konstatoval, že Komise je usnášeníschopná (přítomno bylo 19 z 27 

členů). Předseda upozornil všechny přítomné, že za účelem vytvoření zápisu je jednání Komise 

nahráváno. 

Předseda seznámil přítomné s programem jednání Komise a zahájil hlasování o programu jednání.  

PRO 19, PROTI 0, ZDRŽEL SE 0  

Program jednání byl jednomyslně schválen.  

 

2. Informace o odmítnutí odborných společností se střetem zájmů účastnit na jednání 
Komise v roli hostů  
 
Předseda uvedl, že v  návaznosti na první jednání Komise se koncem února sešel s předsedy tří 

profesních organizací – prof. Straňákem z České neonatologické společnosti, doc. Bronským z České 

pediatrické společnosti a MUDr. Šebkovou z Odborné společnosti praktických dětských lékařů. Tito 

jej požádali, aby zvážil, zda přece jen není možné, aby měli své zastoupení mezi řádným členstvem 



Komise, např. s omezeným hlasovacím právem ke konkrétním otázkám. Předseda Komise znovu se 

svým týmem konzultoval referenční dokumenty vlády, Světové zdravotnické organizace (dále jen 

WHO) a UNICEF, zejm. tedy Strategii rovnosti žen a mužů na léta 2021 - 2030, Mezinárodní kodex 

marketingu náhrad mateřského mléka a navazující rezoluce Světového zdravotnického shromáždění 

a Implementační manuál k Baby-friendly Hospital Initiative. Ověřili si, že původní názor ministerstva 

v této věci byl správný a že není způsob, jak by bylo možné zapojit zástupce profesních organizací 

ve střetu zájmů do činnosti Komise jinak, než jako hosty. Nemožnost být řádnými členy Komise jim 

byla na následných jednáních s panem ministrem opakovaně komunikována.  

Předseda dále uvedl, že dne 28. března 2023 obdrželi s panem ministrem dopis, jímž předsedové 

těchto tří profesních organizací odmítají účast na jednání Komise v roli hostů. Toto s panem 

ministrem vzali na vědomí a jejich rozhodnutí respektují. Zároveň se shodli, že by lékařské 

specializace, které tyto společnosti reprezentují – neonatologové, pediatři a praktičtí dětští lékaři – 

bylo vhodné mít v Komisi zastoupené a z tohoto důvodu plánuje oslovit lékařské fakulty, aby Komisi 

navrhli nominanty bez střetu zájmů. 

 

Předseda otevřel k tomuto bodu rozpravu.  

 

J. Šturma jakožto zástupce WHO uvedl, že provedl rešerši různých dokumentů existujících v rámci 

WHO a stran konfliktu zájmů nabízí dodání dalších argumentů v češtině, čerpá především 

z dokumentu Addressing and managing conflicts of interest in the planning and delivery of nutrition 

programmes at country level (2015)1 a dodal, že WHO rozhodnutí ministerstva podporuje. 

 

Předseda přečetl konkrétní část Strategie rovnosti žen a mužů na léta 2021 - 20302, kde úkol zní 

vytvořit meziresortní koordinační orgán pro výživu kojenců a malých dětí ve smyslu implementace 

Baby-friendly Hospital Initiative WHO z roku 2018, který bude sdružovat všechny relevantní aktéry 

a aktérky za státní správy, akademické obce a ostatních organizací poskytovatelů zdravotních služeb 

a neziskových organizací, kteří nezastupují výrobce náhrad mateřského mléka, kojeneckých lahví 

a dudlíků a nepřijímají od nich finanční či nefinanční dary. Upozornil, že zde je jasně určen střet zájmů 

a zopakoval záměr oslovit představitele lékařských specializací skrze akademickou sféru. 

 

L. Hradecká za Odbor rovnosti žen a mužů Úřadu vlády ČR poděkovala Ministerstvu zdravotnictví za 

tento postoj. Připravuje report pro vládu o tom, jak je Strategie Baby-friendly Hospital Initiative 

naplňována a věří, že na rozdíl od roku 2022 bude report za rok 2023 velmi příznivý. Dále uvítá odkaz 

na dokument uváděný panem Šturmou tak, aby byl dostupný i pro členy a členky sněmovního 

zdravotního výboru3, kde došlo k jistému nepochopení kroků ze strany ministerstva výborem a mohl 

by tak být lépe vysvětlen kontext. Závěrem poděkovala za řešení situace (střetu zájmů) představené 

předsedou Komise. 

 

Předseda ukončil tento bod rozpravy. 

 

  

 
1 Dostupné on-line z https://www.who.int/publications/i/item/9789241516105 
2 Dostupné on-line z https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-
muzu/Aktuality/Strategie_rovnosti_zen_a_muzu.pdf 
3 Dostupné on-line z https://videoarchiv.psp.cz/playa.php?cast=2783, blok 15:50, minuta 5:15  

https://www.who.int/publications/i/item/9789241516105
https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/Aktuality/Strategie_rovnosti_zen_a_muzu.pdf
https://vlada.gov.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/Aktuality/Strategie_rovnosti_zen_a_muzu.pdf
https://videoarchiv.psp.cz/playa.php?cast=2783


 3. Informace o činnosti Pracovní skupiny k implementaci Baby-

friendly Hospital Initiative 

 

Předseda uvedl, že všichni členové Komise měli s předstihem obdržet zápisy z jednání Pracovní 

skupiny k implementaci Strategie Baby-friendly Hospital Initiative a také, že na žádost této pracovní 

skupiny požádal o odložení úkolu předložit vládě Strategii Baby-friendly Hospital Initiative z termínu 

30. 6. 2023 na termín 31. 12. 2023, což vláda dne 17. 5. 2023 schválila.  

  

L. Hradecká jakožto předsedkyně Pracovní skupiny uvedla, že Pracovní skupina se zatím sešla 

třikrát. Na prvním zasedání Pracovní skupiny požádala paní Majerčíkovou o představení podnětu, 

na základě kterého vznikla tato Komise, a též o vládní usnesení, které ministerstvu zdravotnictví 

ukládá pověření Strategii Baby-friendly Hospital Initiative zpracovat. Navrhla, aby se paní 

Majerčíková stala řádnou členkou Pracovní skupiny, což bylo přijato. Pracovní skupina nad rámec 

svých jednání pracuje dále v menších skupinách podle rozdělení úkolů na jednotlivých částech 

Strategie, mj. jiné je součástí práce překlad 1 500 normostran materiálů WHO tak, aby z těchto 

materiálů mohla Pracovní skupina čerpat.  Pracovní skupina má sestavený harmonogram příprav, v 

některých dílčích aspektech je mírně ve skluzu (příprava dotazníku pro nemocnice), nicméně L. 

Hradecká věří, že se harmonogram podaří dodržet. Skupina se znovu sejde v červnu, už nad 

konkrétním textem části Strategie, setkání se bude věnovat komentování konkrétních návrhů 

Strategie. Draft Strategie by měl být hotový na přelomu července a srpna, Komise bude mít 

přednostní prostor jej podrobně projednat. Zároveň Pracovní skupina sestavuje seznam všech 

organizací a osob, které by měly být do připomínkování Strategie zapojené. Ve fázi připomínkování 

se nebude řešit střet zájmů v tom smyslu, že by dotyčná osoba nebyla k připomínkování připuštěna, 

vše bude transparentně dokumentováno. V případě připomínky zásadně zatížené střetem zájmů 

bude snaha o její transparentní vypořádat na jednání Komise.  

 

Předseda ukončil rozpravu k tomuto bodu. 

4. Data o kojení z porodnic 

Předseda poděkoval M. Jírové z Ústavu zdravotnických informací a statistiky (dále jen ÚZIS) 

za odvedenou práci a uvedl, že na poradě vedení tři týdny zpátky byla schválena finální podoba 

zveřejnění dat, která vyhovuje nálezu Ústavního soudu ze dne 11. dubna 2023 sp. zn. III. ÚS 

836/214 (dokonce jde až nad rámec jeho rozhodnutí) a předseda tak doufá v brzké zveřejnění 

dat. 

M. Jírová představila prezentaci Národní registr reprodukčního zdraví, v rámci prezentace potom 

portál Národního registru reprodukčního zdraví a jeho datové výstupy. Předseda uvedl, že 

prezentace spolu s portálem Národního registru reprodukčního zdraví nastavuje nový standard 

prezentace dat a doufá, že ÚZIS začne vyplňovat data nejen o porodnictví. M. Jírová toto 

potvrdila a dodala, že v první fázi se chystají resortní referenční statistiky a otevřené datové sady 

zahrnující úrazy, data pojišťoven, hospitalizace. 

V rozpravě byla diskutována implementace Strategie Baby-friendly Hospital Initiative do českých 

nemocnic stran dat: dohledatelnost certifikace nemocnic, platnost certifikace (stává se, že 

některé aktivity spojené s certifikací končí v nemocnicích s koncem grantu, případně odchodem 

zdravotníka, na kterého byly navázané a nemocnice v nich dále nepokračují). J. Šturma zmínil 

webový portál Laktační ligy Kojeni.cz, předseda Komise upozornil, že samo ministerstvo nevede 

zdrojovou databázi certifikovanch nemocnic. 

 
4 Dostupné on-line z 3-836-21_AN.pdf (usoud.cz) 

https://www.usoud.cz/fileadmin/user_upload/Tiskova_mluvci/Publikovane_nalezy/2023/3-836-21_AN.pdf


M. Pavlíková poptala datové výstupy ohledně laktace v půl roce věku dítěte, případně v roce 

věku dítěte. V návaznosti na seminář se zástupci WHO5 také upozornila na potřebu lepší definice 

zaznamenávání způsobů výživy kojenců a malých dětí: jak by se praktičtí lékaři pro děti a dorost 

měli tázat matek, aby to bylo jednotné (velmi konkrétní otázky: jak jste krmila dítě včera?). Jde o 

upřesnění metodiky pro sběr dat: data sbírána jsou, ale dotazy lékařů na matky ohledně výživy 

dětí nejsou jednotné. Předseda Komise dodal, že v datech prezentovaných M. Jírovou je 

rozdělení porodů podle Robsonovy klasifikace porodů, což umožňuje mezinárodní srovnávání 

porodů a snadné porovnávání dat, a ukončil rozpravu k tomuto bodu. 

5.  Analýza trhu s komerční dětskou výživou 

A. Majerčíková informovala o zahraniční Analýze trhu s komerční dětskou výživou, kterou pro potřebu 

Komise zakoupilo ministerstvo zdravotnictví. Analýzu budou mít členky a členové Komise k dispozici. 

Analýza vychází ze studie z roku 2022 (data k srpnu 2022) a jde o nejaktuálnější analýzu, která 

existuje. Vychází z oficiálních statistik různých zdrojů (sdružení obchodních společností, odborný tisk, 

průzkumy vč. průzkumů komerčních společností) a v tom je zcela jedinečná. Konkrétní závěry 

analýzy jsou, že trh v ČR má hodnotu 4,8 mld CZK, z toho 1,8 mld CZK jsou výrobky komerční mléčné 

výživy. Analýza uvádí podíly jednotlivých společností: největším hráčem na trhu je Danone, druhý je 

výrobce sunarů Hero, třetí společnost Nestlé. Tendence vzestupu maloobchodních tržeb v obl. 

komerční mléčné výživy stoupá pomalu, protože v ČR kojí stále poměrně dost matek. Analýza 

zohledňuje veškerou umělou výživu vč. příkrmů, největší nárůst vykazuje u dětí ve věku 1-2 roky a 

2-3 roky, což dle A. Majerčíkové poukazuje na to, že i v této oblasti by měla být reklama regulovaná. 

Analýza ukazuje kanály, kterými se produkty nejčastěji kupují, nejvíce vzrostl nákup tzv. e-commerce, 

roste i prodej v supermarketech (prodej pomocí slevových akcí): tyto kanály by tedy měly být v 

hledáčku Komise a regulace reklamy by měla cílit na ně. Krajské živnostenské úřady to ne vždy 

dokáží dobře odchytit. A. Majerčíková upozornila, že počáteční mléčnou výživu je možné zakoupit 

přes internet, zakázaná je pouze sleva. Propagace počáteční mléčné výživy běží online, přes sociální 

sítě, kde je nejtěžší dohledávání reklamy z důvodu individualizace reklamy. Případně zákaz výrobci 

obchází tím, že inzerují mléčnou výživu pokračující, ale přidají k ní fotku novorozence a obaly mají 

identickou grafiku. R. Holomčík požádal o zaslání analýzy pro Ministerstvo zemědělství.  M. Pavlíková 

se zeptala, kdo je primární cílovou skupinou analýzy. A. Majerčíková odpověděla, že cílovou skupinou 

jsou investoři trhu, jde tedy o obchodní analýzu (a i proto je pro potřeby Komise zajímavá).  

Předseda Komise doplnil, že Ministerstvo zdravotnictví má eminentní zájem na tom, aby co nejvíce 

žen kojilo mj. proto, že méně zatěžují zdravotní systém stran onkologických (a dalších) onemocnění, 

a ukončil rozpravu k tomuto bodu.  

  

 
5 Dostupné on-line z https://vlada.gov.cz/cz/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/aktuality/mezinarodni-
workshop-za-ucasti-kapacit-z-who-ke-sberu-dat-nutnych-ke-zlepseni-poporodni-pece--vyzivy-kojencu-a-
malych-deti-202254/ 
 

https://vlada.gov.cz/cz/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/aktuality/mezinarodni-workshop-za-ucasti-kapacit-z-who-ke-sberu-dat-nutnych-ke-zlepseni-poporodni-pece--vyzivy-kojencu-a-malych-deti-202254/
https://vlada.gov.cz/cz/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/aktuality/mezinarodni-workshop-za-ucasti-kapacit-z-who-ke-sberu-dat-nutnych-ke-zlepseni-poporodni-pece--vyzivy-kojencu-a-malych-deti-202254/
https://vlada.gov.cz/cz/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/aktuality/mezinarodni-workshop-za-ucasti-kapacit-z-who-ke-sberu-dat-nutnych-ke-zlepseni-poporodni-pece--vyzivy-kojencu-a-malych-deti-202254/


6. Návrh změny gesce a vytvoření pracovní skupiny k úkolu 4.6.9 ze Strategie rovnosti 
žen a mužů na léta 2021-2030: Omezit nevhodnou propagaci náhrad mateřského 
mléka, lahví a šidítek na veřejnosti, mezi zdravotníky a zdravotnicemi   

Předseda uvedl šestý bod programu jednání-návrh paní inženýrky Slavíkové, vedoucí Oddělení 

hygieny výživy, předmětů běžného užívání, dětí a mladistvých, aby úkol č. 4.6.9 ze Strategie rovnosti 

žen a mužů na léta 2021-2030 přešel z jejího oddělení pod něj a tedy pod tuto Komisi.  

S. Slavíková si vzala slovo a doplnila, že se jedná o úkol vyplývající ze Strategie rovnosti žen a mužů 

na léta 2021-2030 vytvořený v rámci úkolu Zlepšení kvality porodní péče a podpory kojení. Byl 

přiřazen k Min. zdravotnictví, aby jej zpracovalo ve spolupráci s Min. průmyslu a obchodu. V rámci 

porady vedení Ministerstva zdravotnictví byl přiřazen k úseku hlavní hygieničky, který ale pro tento 

úkol nemá odborníky, proto navrhla tento bod na jednání Komise. Termín zpracování úkolu je do 

roku 2030, jde tedy o úkol dlouhodobý. Dozorovým orgánem propagace náhrad mateřského mléka, 

lahví a šidítek je živnostenský úřad; je tedy ke zvážení, zda nediskutovat nad novým dozorovým 

orgánem. P. Koczó souhlasil a dodal, že živnostenský úřad má navíc citelný úbytek zaměstnanců, 

v posledních pěti letech zhruba o ⅓ a pro kontroly chybí personální kapacity. L. Hradecká 

připomněla plnění úkolu 4.6.9. od 1. 1. 2022 do 31. 12. 2030; úkol zahrnuje vytvoření metodického 

pokynu a jeho implementaci, je rozfázován do více částí a nepředpokládá se, že  bude vytvořen až 

na konci roku 2030. 

A. Majerčíková představila úkol 4.6.9 konkrétně, jde o:  

1. Vytvoření metodického pokynu směrem ke zdravotníkům k omezení propagace náhrad 

mateřského mléka, lahví a šidítek. 

2. Implementace NetCode = protokolů, které určují, jak metodologicky měřit kontakt rodin 

s propagací náhrad mateřského mléka, lahví a šidítek (jde o procesy vytvořené WHO) 

Předseda uvedl, že uvítá jakékoliv podněty, jak tento úkol naplnit; rozhodnutí o gesci by rád odložil 

na zářijové zasedání Komise. Do té doby se sejde se S.Slavíkovou a zjistí, co z dílčích úkolů bylo 

doposud splněno a na základě toho se spolu domluví na následných krocích. Vyzývá členy a členky 

Komise k zasílání podnětů, jak s tímto úkolem naložit.  

 
7. Aktuální stav novely zákona o regulaci reklamy   
 
P. Koczó informoval ohledně pokroku v chystané novele zákona č. 40/1995 Sb. o regulaci reklamy 

a o změně a doplnění zákona č. 468/1991 Sb., o provozování rozhlasového a televizního vysílání, 

ve znění pozdějších předpisů, v platném znění (dále jako “novela o regulaci reklamy”). Ministerstvu 

průmyslu a obchodu (dále jako “MPO”) postoupilo novelu zákona k vyjádření dotčeným dozorovým 

orgánům a aktuálně probíhají jednání, která budou uzavřena do června. Větší prezentaci k tématu 

chystá na zářijové zasedání Komise. MPO zvažuje, zda v budoucnosti zcela nepřepracovat zákon 

o regulaci reklamy tak, že by v zákoně byla upravena jen obecná ustanovení a specifické komodity 

by řešily jednotlivé útvary v rámci svých předpisů; není v silách MPO vše uhlídat (např. u přestupků 

nastávají situace, kdy jednu komoditu dozorují dva orgány).  

S. Slavíková reagovala, že prostředky pro výživu malých dětí nejsou čistě zdravotnické prostředky, 

podřazovat je pod Ministerstvo zdravotnictví nemusí být šťastné rozhodnutí. Vyhlášky se na rozdíl 

od zákona mění snáze, vyjádřila obavy podléhání lobby za účelem změny vyhlášek. P. Koczó dodal, 

že se jedná výhledovou záležitost a záleží i na ostatních ministerstvech, zda by o toto řešení vůbec 

měla zájem. R. Holomčík položil dotaz, zda by zařazení kojenecké výživy a náhražek mateřského 

mléka do kategorie léčiva nevyřešilo problém se zákonem o regulaci reklamy. S. Slavíková 

reagovala, že toto  zvažováno nebylo na základě evropských předpisů, kde je jasně uvedeno, co je 

počáteční a co pokračující kojenecká výživa (Nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) 

č. 609/2013 ze dne 12. června 2013 o potravinách určených pro kojence a malé děti, potravinách 



pro zvláštní lékařské účely a náhradě celodenní stravy pro regulaci hmotnosti a o zrušení směrnice 

Rady 92/52/EHS, směrnic Komise 96/8/ES, 1999/21/ES, 2006/125/ES a 2006/141/ES, směrnice 

Evropského parlamentu a Rady 2009/39/ES a nařízení Komise (ES) č. 41/2009 a (ES) č. 953/2009 

Text s významem pro EHP)6. 

Předseda uzavřel rozpravu k tomuto bodu.  

8. Minimální požadavky vzdělávacího programu certifikovanému kurzu Laktačního 
poradenství  

Předseda představil předposlední bod jednání, návrh dokumentu s názvem „Minimální požadavky 

vzdělávacího programu certifikovanému kurzu Laktačního poradenství“, který zpracoval tým paní 

ředitelky Strnadové (Odbor ošetřovatelství a nelékařských povolání MZ). Dokument obdrželi členové 

Komise spolu s pozvánkou. Vzhledem k tomu, že dokument tematicky bezprostředně spadá do 

kompetencí této Komise, pokládá předseda za důležité, aby Komise byla s dokumentem 

obeznámena. Materiál byl projednán již dříve na jednání Pracovní skupiny k implementaci Strategie 

Baby-friendly Hospital Initiative. Paní ředitelka Strnadová se musela z pracovních důvodů z jednání 

Komise omluvit, dokument představí paní Hradecká. 

L. Hradecká uvedla, že projednání dokumentu proběhlo minulý měsíc s paní ředitelkou Strnadovou 

a její kolegyní paní Šrámkovou. Jedná se o návrh modelového kurzu, který by byl inspirací pro 

subjekty ucházející se o udělení akreditace Baby-friendly Hospital Initiative (dále jen akreditace). 

Pracovní skupina k porodnictví měla několik připomínek; některé části návrhu certifikovaného kurzu 

byly v rozporu s podněty, které Pracovní skupina připravila, vč. programu Baby-friendly Hospital 

Initiative. Příslušný útvar pod paní Strnadovou některé připomínky zapracoval, ale ne všechny, 

u některých částí textu jsou potenciálně problematické pasáže. Pracovní skupině k porodnictví dává 

důraz na to, aby na Ministerstvu zdravotnictví nevznikal dokument, ve kterém by byl přímý rozpor se 

Strategií Baby-friendly Hospital Initiative, záleží jim na sladění spolupráce. Došla k závěru, že by bylo 

dobré s přípravou modelového kurzu pár měsíců počkat a vyladit tyto rozpory. Fakticky Pracovní 

skupina materiál ještě nepřipomínkovala, možnost připomínkování by se spustila až po představení 

materiálu na Komisi. Předseda v návaznosti na uvedené navrhl posunout tento bod na podzimní 

jednání Komise, aby členky a členové měli dostatečný čas se s ním seznámit a případně zaslat své 

připomínky. M. Pavlíková požádala o upřesnění k návrhu dokumentu: nerozumí, kdo je příjemcem, 

kde je mezikrok pro poskytování adekvátní péče. L. Hradecká reagovala, cílem je určit minimální 

parametry, které by certifikovaný kurz laktačního poradenství pod Ministerstvem zdravotnictví měl 

mít. Jde o snahu ministerstva zvednout a metodicky stanovit minimální standard. Nicméně ve 

Strategie Baby-friendly Hospital Initiative jsou v rámci vzdělávání a laktačního poradenství některé 

požadavky, které nejsou v souladu s návrhem dokumentu. I. Königsmarková se zeptala, zda se má 

jednak o kurz pro zdravotníky, L. Hradecká potvrdila. A. Poloková požádala Komisi o oficiální 

schválení posunu jednání o materiálu do doby, než bude finálně hotová Strategie Baby-friendly 

Hospital Initiative, protože navrhovaný materiál se Strategií přímo souvisí. Cílem je, aby oba 

dokumenty byly v souladu. V. Hažlinská odkázala na zápis třetího setkání Pracovní skupiny pro 

implementaci Baby-friendly Hospital Initiative, kde se řešily identické dotazy. Certifikace prvního 

zařízení vyprší na podzim 2024, čas tedy je-problematická je skutečnost, že pokud by si o certifikaci 

zažádalo nějaké zařízení teď, dostalo by ji v aktuální podobě. Je tedy v zájmu Komise, aby materiál 

vznikl v rozumný čas. Také se objevily připomínky, že kurz nevycházel z požadavků WHO. J. Šturma 

se ptal stran kvalifikačních předpokladů k účasti na kurzu: podmínkou je vzdělání v oboru všeobecná 

sestra, dětská sestra, porodní asistentka. Toto vzdělávání probíhá pod Národním centrem 

ošetřovatelství a nelékařských zdravotnických oborů (NCO NZO Brno), bude tedy certifikovaný kurz 

Laktačního poradenství poskytovat jen NCO NZO Brno, nebo jakýkoliv jiný subjekt, který chce tuto 

 
6 Dostupné online na https://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/ALL/?uri=celex%3A32013R0609 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/ALL/?uri=celex%3A32013R0609


certifikaci a nabízí obdobné obory vzdělávání? A. Majerčíková reagovala, že subjekty jsou jasně 

dané, akreditované jsou tři, které mohou kurz rozběhnout a zdravotníky školit. Z implementačního 

manuálu je jasné, že všichni zdravotníci, kteří poskytují služby matkám a novorozencům musí být 

proškoleni, tzn. půjde o masivnější školení. J Šturma poukázal na použití loga WHO, pro které jsou 

ze strany WHO určené podmínky.  

 

V. Hažlinská informovala o zaslaných připomínkách k dokumentu od SpoKojení, z. s. a Mamily, o. z. 

První z připomínek je k nekoncepčnosti materiálu a dále výzva, aby materiál nepředbíhal vypracování 

Strategie Baby-friendly Hospital Initiative. 

 
Předseda požádal členy Komise o zaslání připomínek k dokumentu Minimální požadavky 

vzdělávacího programu certifikovanému kurzu Laktačního poradenství do konce června a ukončil 

rozpravu k tomuto bodu jednání. 

9. Různé 

Předseda otevřel bod Různé. L. Hradecká požádala o zaslání prezentací z aktuálního zasedání 

Komise, přednostně před zápisem. V. Hažlinská souhlasila a slíbila i zaslání kompletní Analýzy trhu 

s dětskou výživou. 

Předseda poděkoval všem za účast a ukončil zasedání Komise. 

V brzké době bude spuštěno hlasování o termínu dalšího setkání Komise pro výživu 

kojenců a malých dětí, které je plánované na měsíc září.   

Setkání opět proběhne v budově Ministerstva zdravotnictví, Palackého 375, Praha 128  

Shrnutí úkolů pro sekretariát, členky/členy Komise a členky/členy Pracovní skupiny:  

1.  Rozeslat obě prezentace a Analýzu trhu s dětskou výživou 

Zodpovídá: sekretariát Komise  

Termín: co nejdříve 

 

2.  Zaslat připomínky k dokumentu Minimální požadavky vzdělávacího programu 

certifikovanému kurzu Laktačního poradenství 

Zodpovídá: členky a členové komise 

Termín: do konce června 

 

3. Zaslat připomínky k bodu  Návrh změny gesce a vytvoření pracovní skupiny k úkolu 4.6.9 ze 

Strategie rovnosti žen a mužů na léta 2021-2030: Omezit nevhodnou propagaci náhrad 

mateřského mléka, lahví a šidítek na veřejnosti, mezi zdravotníky a zdravotnicemi   

Zodpovídá: předseda Komise 

Termín: do zářijového zasedání Komise 

 

 

Přílohy zápisu: 

1. Prezentace Data o kojení z porodnic 

2. Prezentace Analýza trhu s komerční dětskou výživou 

3. Analýza trhu s dětskou výživou 

 

V Praze dne 30. května 2023  

 



Zapsala: Josefa Kolmanová, tajemnice Komise 

Komise Schválil: Josef Pavlovic, předseda Komise 


